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Zártkörű kötvény kibocsátával kívánja előteremteni Szarvas 
Város Önkormányzata a következő évek fejlesztéseihez szük-
séges anyagi forrást. Idén október 31-ig 1 milliárd forint ér-
tékű (svájci frank alapú) kötvénykibocsátásról döntött leg-
utóbbi, augusztus 23-iki ülésén a város képviselő-testülete. 
Tekintve, hogy korábban határoztak arról, hogy a fejlesztése-
ket csakis olyan pályázatok igénybe vételével valósítják meg, 
melyek önereje nem haladja meg a beruházás költségének 10 
százalékát, az egymilliárd forint 10 milliárd forint értékű be-
ruházást generálhat.

Alvó vagy fejlődő város lesz Szarvas?

A döntésről szóló határozati 
javaslatot dr. Melis János jegy-
ző terjesztette a képviselők elé. 
Indoklásában kitért rá, hogy 
információik szerint 2008-tól 
a pénzügyi tárca már nem en-
gedélyezi az önkormányzatok 
számára a kötvénykibocsátást 
és kisebb lesz az önkormány-
zatok által felvehető hitel mér-
téke is. Az elkövetkező évek 
uniós pályázataihoz szükséges 
anyagi forrásról tehát már most 
érdemes az önkormányzatnak 

gondoskodnia, különben – ön-
erő híján – a város elesik a fej-
lesztési források megszerzésé-
nek e lehetőségétől.  

Szarvas az utóbbi két évben 
a racionalizálási intézkedések-
nek – intézményátszervezés, 
létszámleépítések – köszön-
hetően sikeresen felszámolta 
a működési forráshiányát, vi-
szont ahhoz, hogy fejleszté-
si elképzeléseit megvalósíthas-
sa, szüksége van külső forrás-
ra. Az egymilliárd forintot ki-

zárólag az önkormányzati va-
gyon gyarapítására használják. 
A kötvénykibocsátás futamide-
je 10 év, türelmi idő 2 év, terve-
zett fedezete az iparűzési- és az 
átengedett helyi adó, valamint 
az önkormányzat egyéb saját 
bevételei lesznek.

A döntés meghozatala előtt 
Babák Mihály polgármester 
demonstrálta a kötvénykibo-
csátással elérhető fejlesztések 
mértékét, majd néhány kér-
déssel világította meg a mos-
tani döntés tétjét: Kívánunk-e 
élni az uniós fejlesztési lehető-
ségekkel? Alvó vagy progres-
szív város akar lenni Szarvas? 
Ugyanakkor rámutatott, hogy a 
döntés nem veszélytelen. A köt-
vénykibocsátásnak komoly ka-
matvonzata van, és az euró be-
vezetésének hiánya miatt insta-

bil pénzpiaci helyzetek alakul-
hatnak ki.

Kiszely Mihály alpolgármes-
ter arra hívta fel a fi gyelmet, 
hogy a kötvénykibocsátás ré-
vén jövedelemtermelő beru-
házások is megvalósulhatnak, 
mint például az előkészítés fá-
zisában lévő geotermikus ener-
gia kihasználását célzó projekt. 
Ezek hozadéka is hozzájárulhat 
a kamatok fi zetéséhez.

Az előterjesztést előzetesen 
tárgyaló pénzügyi- gazdasági- 
és oktatási bizottság is támogatta 
a javaslatot, s a teremben jelenlé-
vő képviselők is egyöntetű igen-
nel szavaztak róla. A döntés vég-
rehajtásáért felelős polgármester 
és a jegyző négy – szarvasi fi ók-
kal rendelkező, kötvénykibocsá-
tásban jártas – pénzintézetet kér 
fel ajánlattételre.               K.Zs.

Minimális szag- és légszennyezést, munkahelyek megtartá-
sát, új munkahelyek létesítését, az önkormányzat számára je-
lentős iparűzési adóbevételt, Szarvasnak nemzetközi ismert-
séget és presztizsnövekedést ígér a Gallicoop Rt. megbízásá-
ból biogáz erőmű létesítésére készülő német Aufwind Sch-
mack társaság. 

Fenntartható gazdálkodás – szag nélkül

Az erőmű számára a Gold 
Food Kft. Mezőberényi útnál 
lévő telepe melletti területet 
szemelték ki. Az Ezüstszőlőtől 
mintegy 600 méterre lévő hely-
színt mezőgazdasági övezetbe 
sorolja a városrendezési terv, 
a biogáz üzem azonban csak 
iparterületen valósulhat meg. 
A beruházó cég azzal a kérés-

sel fordult a város önkormány-
zatához, hogy a cél érdekében 
módosítsa a településszerkezeti 
és szabályozási terveket.  

A hasonló létesítményeket 
már Németországban és Ma-
gyarorzágon is megvalósító cég 
képviselője Somogyi Dénes rö-
viden ismertette, milyen elő-
nyökkel jár a metánt előállító 

biogáz üzem. Ezek között a leg-
kiemelkedőbb, hogy az állattar-
tás és feldolgozás melléktermé-
keit – sertéstelep hígtrágyáját, 
sterilizált vágóhídi hulladékot, 
pulyka almostrágyát – silóku-
korica és hígitóvíz hozzáadásá-
val, szabályozott körülmények 
között, zárt technológiával dol-
gozza fel, minimális szagterhe-
lés mellett. A bűzhatás a meglé-
vőhöz képest elenyésző lesz. A 
termelt metánt hő- és villamos 
energiává alakítják, ezek egy 
részét a biogáz üzemben, má-
sik részét a pulykafeldolgozó 

üzemben hasznosítják, a mara-
dék villamos energiát pedig az 
elektromos-energia ellátó háló-
zatba táplálják. Az évente ke-
letkező, nagy tápanyagtartal-
mú trágya 5 ezer 500 hektáron 
kiválthatná a műtrágya hasz-
nálatát. Még egy információ, 
ami magyarázza, hogy miért 
számíthat nemzetközi érdek-
lődésre a szarvasi üzem példá-
ja: Megszűnik az állattartó te-
lepeken a széndioxidhoz kép-
est 21-szeres üvegházhatással 
rendelkező, jelenleg a légkörbe 
szabadon kijutó metán spontán 
keletkezése. Egyszóval jelen-
tős környezetvédelmi hatással 
bír, a fenntartható gazdálkodás 
egyik fontos eleme. 

A 16 millió euró értékű beru-
házást jövő év májusában kez-
denék el, szeptembertől már a 
próbaüzem folyna, és decem-
ber 1-jén megindulhatna az 
üzemszerű működés.

A képviselők közül néhányan 
megfogalmazták aggodalmu-
kat a várható szaghatással kap-
csolatban. Válaszul a cég kép-
viselője felajánlotta, hogy meg-
szervez a képviselők számára 
egy látogatást egy már működő 
üzembe Nyírbátorban vagy más 
helyszínen. Ezek után a képvi-
selők kifejezték egyetértésüket 
az üzem létesítésével, és hozzá-
járultak a rendezési terv módo-
sítást előkészítő lépések megté-
teléhez.               K.Zs.

A képviselő-testület 
legutóbbi ülésén, au-
gusztus 23-án a vá-
ros vezetői Harencsár 
László tűzoltó alezre-
dest a Szarvasi Tűz-
oltó-parancsnoksá-
gon végzett eredmé-
nyes, lelkiismeretes, 
kiemelkedő munkája 
elismeréseként „Vé-
delmünkért Díj”-ban 
részesítették. 
(A Szarvasi Kábeltele-
vízió felvétele)

Kitüntetés a tűzoltónak


